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Z obsahu letního vydání

Po dobu koronavirové krize 
nad námi bděl patron Moravan 
sv. Václav. 
Malovaly Ema a Berta 
Habrovcovy ze 4. třídy.

I letos pro vás bude promítat letní kino.

V našem katastru právě kvete chráněná orchidej 
Okrotice bílá. Věděli jste, že její výskyt  prozrazuje 
možnost naleziště lanýžů?
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Kalendář akcí

Kulturní komise děkuje za pochopení v souvislosti se zrušením některých akcí. 
Vynahradíme Vám to v létě letním kinem a na podzim dalšími akcemi.

Červenec 
3. 7. Letní kino
10. 7. Letní noc s Douškem
11. 7. Výlet vlakem ke Třem Vinařům
Srpen
3.-7. 8. Tenisový příměstský tábor v Moravanech
3.-7. 8. Letní škola Architektury pro děti
28. 8. Letní kino 
Září
4.-6. 9. Tenisový turnaj muži
6. 9. Den otevřených dveří

na včelařském areálu v Ořechově
11. 9. TROOPERS Day v Tuřanech
16. 9. Trabantem napříč kontinenty
19. 9. Farmářské trhy
Zářijová noc s Douškem, termín upřesníme
Moravanský kalíšek - volejbal. turnaj, termín upřesníme
Říjen
3. 10. Pochod Okolo mlýnů
1.-3. 10. Podzimní burza oblečení
17. 10. Farmářské trhy
Listopad
11. 11. Martinská světýlka
29. 11. Rozsvícení vánočního stromu
Myslivecká zábava, termín upřesníme

Moravany jsou obcí zapojenou do projektu              
Jižní Morava Království Komety. Projekt vznikl v roce 
2009 a již se zapojilo více než 90 obcí.

Inzerce

Termíny jarních farmářských trhů musely 
být zrušeny. Na své oblíbené farmářské 
produkty se můžete opět těšit. Farmářské 
trhy připravujeme ve dvou podzimních 
termínech: 19. 9. a 17. 10. 2020.
Přijďte si pro své oblíbené pochoutky 
a další pečlivě vybrané produkty.

Jedeme za vínem na Moravu!  
Kdy? 11. července 2020. Jak? Vlakem!

Kam? Ke Třem Vinařům do Tvarožné Lhoty a Strážnice! 
 Více informací Marie Ogórek, tel.: 724 786 312, www.trivinari.cz.
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Z radnice

Na čem pracujeme, co pro vás chystáme 

Každodenní fungování obce nám „zpestřil“ Covid-19, 
kdy jsme kromě všech nařízení a omezení museli 
zachovat běh obecního úřadu. Děkujeme mockrát 
kolektivu MŠ  za ušití roušek, které byly následně 
osobně předány občanům nad 65 let. 

Dále bych ráda aktuálně pojednala o projektech 
či aktivitách, které jsou v rozpracovaném stavu a které 
věřím, že občany budou zajímat, resp. by měly.

Největší investiční stavbou jsou práce na kruhovém 
objezdu na ulici Hlavní při výjezdu na Brno, směr OC 
Futurum. Jelikož práce pokračují dle harmonogramu, 
potrvá stávající dopravní uzávěra zřejmě do konce 
července. Nejpozději do konce srpna by měla být 
křižovatka plně průjezdná. Pro MHD je průjezd 
stanovištěm zachován v plném rozsahu. Součástí 
dokončené stavby bude i zeleň a dvě nové autobusové 
zastávky, na které se už obyvatelé dané části obce těší. 
Za nevyhnutelné komplikace v dopravě, které daná 
stavba přinesla, se omlouváme a děkujeme za strpení.

V souvislosti s výše uvedenou investiční akcí 
pokračujeme v přípravných pracích na sportovní hale, 
která by jednou mohla vedle kruhového objezdu 
vyrůst. Stále ještě probíhá územní řízení, v rámci 
kterého se stavební úřad vypořádává s námitkami.  
Rádi bychom měli halu plně funkční a provozně 
nenáročnou, proto uvažujeme o budově s maximální 
soběstačností (solární energie, zelená střecha, 
kořenová čistička odpadních vod). Z důvodu 
omezených příjmů obce ze státních daní z důvodu 
koronavirové krize však rada obce zatím nerozhodla 
o zadání výběrového řízení na vyhotovení projektu, 
který je potřeba do dalšího řízení o stavebním povolení 
a který by byl v řádu několika milionů korun.

Co se týče vybudování víceúčelového sportoviště 
pro ZŠ za jezdeckým areálem směrem Vrbičky, 
tak Krajský úřad vrátil na stavební úřad vypořádání 
námitky firmy, která jízdárnu a přilehlé pozemky 
vlastní (např. p.č. 1183/10 v k.ú. Moravany u Brna). 
Pakliže nebudeme schopni dodržet podmínky 
přidělené dotace 5 milionů Kč a ještě letos zahájit 
stavební práce, bude obec Moravany tuto dotaci 
nucena vrátit. 

Velkou investiční akcí v řádu desítek milionů, která se 
bude roky připravovat, je potřebná a dlouho 
plánovaná rekonstrukce kanalizace v oblasti ulic 
Žitná, Sadová a přilehlé části ulice Hlavní, resp. 
vytvoření oddílného systému odkanalizování obce 
tak, jak je řešeno v nových částech obce. Projekt je 
v současné době ve stádiu podání na vodoprávní 
a stavební úřad k posouzení.

Pokračují i přípravné práce na projektu kamerového 
systému v obci. Kamery by měly být umístěny 
na vjezdech do obce a na klíčových bodech v obci, 
aby monitorovaly veřejné prostranství a mohly tak 
v případě potřeby objasňování přestupků či trestních 
činů sloužit jako důkazní materiál.

Opravy radaru na ul. Hlavní ve směru od Nebovid 
do obce i instalaci nového radaru na ul. Modřická 
ve směru do obce si asi každý všiml. Z nového radaru 
máme k dispozici databázi, kterou budeme 
v Moravanských listech zveřejňovat - kolik aut projíždí 
jakou rychlostí atd.

Plánujeme posunout stávající cihlovou autobusovou 
zastávku na ul. Hlavní a vybudovat ji nově o pár metrů 
jinde. Ta stávající je již v havarijním stavu. Skleněný 
přístřešek autobusové zastávky u obchodu byl omyt, 
plánujeme využití plakátovací plochy.

Po debatách s Městem Brnem, DPMB i IDOSem, 
které vedeme již od listopadu 2018, to konečně vypadá, 
že by mohlo dojít i k realizaci přístřešku na autobusové 
zastávce u Ústředního hřbitova. Cenovou nabídku, 
kterou jsme si nechali zpracovat, schválila rada obce. 
Dohodneme-li se, bude tato zastávka na území města 
Brna, investovaná obcí Moravany, do konce léta hotova 
a následně bude darována Brnu. 

Rovněž jsme zadali a obdrželi studii na dostavbu 
chodníku protažením z ulice Slunná podél křižovatky 
na ulici Modřickou, kde by mohl vzniknout přechod 
pro chodce a navázat tak na stávající chodník směrem 
k OC Futurum.

O zřízení přechodu či místa pro přecházení již několik 
let uvažujeme v křižovatce ulic Hlavní  a Novosady 
(u ul. Sadová). Jelikož v dané oblasti je velmi omezený 
prostor, jsme v kontaktu s majiteli přilehlých pozemků, 
aby nám poskytli souhlas s navrhovaným řešením. 
Musíme tuto křižovatku udělat bezpečnější pro pěší.

Rozpracovali jsme i projekt vodního prvku 
na zatravněné ploše na návsi, na který žádáme dotaci. 
Budeme-li úspěšní, mohla by na návsi vzniknout nová 
příjemná relaxační zóna ještě letos na podzim.

Průběžně se zabýváme tříděným odpadem – žádali 
jsme o dotaci na obecní kompostéry, budeme 
revitalizovat kontejnerové stání na ul. Vnitřní, 
zvažujeme vznik nových kontejnerových stání 
v rozvojových oblastech, příp. úpravu některých 
stávajících do budoucna.
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Z radnice

Vyjednali jsme detašované pracoviště naší MŠ 
v prostorách MŠ Pšeník. Takto jsme mohli navýšit 
kapacitu o 24 míst, a tak letos máme 78% úspěšnost 
podaných žádostí. Doplněním této skvělé informace je, 
že jsme tak vyhověli všem, jejichž děti dovrší věk 3 let 
v srpnu. I přes tato pozitiva však bojujeme 
o vybudování třetí budovy MŠ, kdy jsme v loňském 
roce bohužel neúspěšně žádali o dotace, jelikož nám 
nebylo zavčas vydáno stavební povolení z důvodu 
námitek majitele sousední parcely p.č.č 457/225 v k.ú. 
Moravany u Brna. Povolení nebylo do této chvíle 
vydáno, a v obci se rodí spousta dalších dětí.

Zeleň – zveme všechny na návštěvu Otevřené přírodní 
zahrady (u plechové jízdárny TJ Pegas), kde si můžete 
posedět, přivonět, zaposlouchat se, odpočinout si. 
Dobrovolníci z řad veřejnosti se o zahradu starají, 
chodí sem děti ze ZŠ v rámci výuky a družiny, rovněž 
i děti z MŠ. Je potřeba pravidelně záhonky plít 
a rostliny zalévat z retenční nádrže svádějící dešťovou 
vodu.

Jsme rádi, že realizace projektu Studánka víly 
Vrbičky se těší oblibě široké části veřejnosti. Prosíme 
však o zachovávání klidu a pořádku, abychom nemuseli 
uklízet odpadky, cigaretové nedopalky a sklo. 
Samozřejmostí je zákaz rozdělávání ohňů v lese. 

Těžba v lese bude probíhat během měsíce června, jde 
o kácení vzrostlých akátů v oblasti směrem 
k želešickému lomu. Dále bude probíhat vytěžení 
uschlých borovic. Peníze inkasované z jejich prodeje 
obec vloží do nákupu sazenic. Prosím dbejte zvýšené 
opatrnosti během probíhajících lesních prací. 

Proběhla revitalizace stromů kolem kostela. 
V křižovatce Slunná/Polní dojde k vysazení nových 
dřevin. 

Došlo k přidání 4 herních prvků na dětské hřiště 
v Jabloňovém sadu. Dále se hřiště osadilo 
kempinkovým stolem a stojanem na kola. Na části 
oploceného obecního pozemku dále vznikne altán 
a vyvýšené záhony, na kterých se budou pěstovat 
rostliny, které budou dětem sloužit k rozvíjení znalostí. 
Stále řešíme nepovedený park s bikrosovou drahou, 
musíme správně napojit pár domů na kanalizaci, 
zabýváme se nedostatky veřejného osvětlení, řešíme 
parkovací stání vč. těch pro invalidy. V diskusi je 
i budoucí chodník „zadem“ podél pole do OC Futurum. 
Vše ve spolupráci s Komisí pro JS.

Od září dojde ke změně způsobu vybírání 
poplatků za individuální účast na sportovních 
akcích v sále a na dalších obecních sportovištích. 

Již nebudete muset každý, kdo sportovní aktivity v sále 
navštěvujete, vyzvedávat kartičku na pokladně 
obecního úřadu oproti ročnímu poplatku, ale bude 
zpoplatněna každá pronajatá hodina v pololetním 
souhrnu. Takto ubude administrativy a za vybrání 
poplatků bude zodpovědný organizátor, trenér. Další 
informace Vám budou zavčas sděleny.
Přeji všem krásné léto a těším se na viděnou. 
Ing. Lucie Stroblíková, místostarostka

Termíny nejbližších veřejných zasedání
10. 9. 2020
10. 12. 2020
11. 3. 2021

Příspěvek na dopravu seniorům
Na  veřejném zasedání  dne 16. 4. 2020  byl v rozpočtu 
obce schválen jednorázový  finanční příspěvek ve výši 
500,- Kč.

Příspěvek je vyplácen  občanům od 70 let s trvalým 
bydlištěm v obci Moravany.

K vyzvednutí na  pokladně obce Moravany 
po předložení  platného občanského průkazu.

Úřední  dny: pondělí, středa

8.00-11.30 hod, 13.30-17.00 hod.

Štěpkovač
Připomínáme, že obec pořídila štěpkovač štěpkující 
dřevní hmotu do průměru 150 mm. Větve určené 
ke štěpkování můžete odkládat za ČOV na hromadu 
větví. Obecní pracovníci větve přetvoří na štěpku, 
štěpku využije obec na obecních pozemcích. Nebo si 
štěpkovač objednejte u technických pracovníků       

- pan Sekanina, tel.  731 188 575.
Tato služba je zpoplatněna, stojí 750 Kč/hod. Včetně 
dopravy a obsluhy. Fakturu vystaví následně obec.

Samotěžba - prodej dříví
V obecním lese je možná samotěžba uschlých borovic.
Cena je 150 Kč za prostorový metr. V případě zájmu 
o palivové dříví volejte místostarostku, tel. 547 244 220.

- paní Stroblíková, tel. 547 244 220.
Mobilní Rozhlas
Stále je možnost registrovat se a zdarma využívat 
Mobilní Rozhlas. S touto službou budete dostávat 
informace o událostech do telefonu a emailu.

Chcete zdarma dostávat upozornění 
na nebezpečí, poruchy, odstávky, kulturní akce, 
sportovní akce přímo do vašeho mobilu či 
emailu?  Registrujte se na: 

www.moravanyubrna.mobilnirozhlas.cz

Mobilní Rozhlas = vaše komunikace s obcí.
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Informujeme

Policie - kontakt
Připomínáme občanům, že kromě standardního volání 
158 mohou v případě potřeby volat i napřímo spádovou 
pobočku policie v Rajradě:
 
Obvodní oddělení Rajhrad

Štefánikova 109

664 61  Rajhrad

tel.: 974 626 720 fax: 974 626 728

e-mail: bo.oop.rajhrad.sekret@pcr.cz

Územní působnost této pobočky:

Bratčice, Hajany, Holasice, Ledce, Medlov, Modřice, 
Moravany, Nebovidy, Opatovice, Ořechov, Ostopovice, 
Otmarov, Popovice, Rajhrad, Rajhradice, Rebešovice, 
Sobotovice, Syrovice, Želešice.

Projekt MAP Šlapanice ve škole i ve školce

Školy v Moravanech jsou zapojeny do projektu rozvoje 
vzdělávání, který podporuje výuku dětí na Šlapanicku. 
Pro učitele jsme uspořádali přednášky na téma 
nadaných dětí, ale i těch, které jsou poznamenány 
ztíženou sociální situací. Během karantény jsme 
učitelům zprostředkovali online kurzy k distanční 
výuce. Děti byly zase nadšené z vyhlášení fotografické 
soutěže a poslaly nám spoustu krásných fotek na téma 
„Jaro 2020 aneb karanténa doma i v přírodě“. 
Díky našemu projektu pokračovala mateřská školka 
v realizaci různých aktivit. Děti se blíže seznamovaly 
se svou obcí, místem, kde žijí. Velký úspěch sklidila 
výuka technických dovedností. Zejména předškoláci si 
s nadšením vyráběli lodičky, letadélka či jiné hračky 
z balzy i jiných materiálů za pomoci fungujících 
odlehčených pilek a vrtaček. 
V základní škole pokračovala výuka anglického jazyka 
se sympatickou rodilou mluvčí Cindy. Oproti 
předchozímu školnímu roku jsme naplánovali 
intenzivnější výuku, lektorka docházela do školy 
každých 14 dnů. Potřebný počet hodin se zvládl odučit 
ještě před vyhlášením nouzového stavu a uzavření 
škol. 
I v tomto školním roce se děti zapojily do literární 
a výtvarné soutěže. Některé malovaly, jiné psaly 
na vybrané téma. Nejvíce příspěvků se nám sešlo 
na téma „Svět bez internetu“. V počtu zaslaných 
příspěvků se tak škola zařadila mezi favority z regionu. 

Po většinu školního roku děti v rámci svých školních 
kroužků a klubů trénovaly logické dovednosti, postřeh, 
prostorovou orientaci i paměť prostřednictvím hraní 
deskových her. To vše vyvrcholí na společném turnaji, 
který se uskuteční v příštím školním roce. „Žáci 
mohou trénovat delší dobu a zároveň si tak zábavnou 
formou procvičovat své matematické i logické 
dovednosti.“, jak potvrdil manažer projektu Mgr. Jiří 
Hrubý.
Mgr. Eva Kreizlová, koordinátorka projektu rozvoje 
vzdělávání
(Místní akční plán rozvoje vzdělávání ORP Šlapanice II, 
reg.č.: CZ.02.3.68/0.0/0.0/17_047/0009121)

Do plastů i kovové obaly
Společnost  FCC, která sváží v naší obci odpad, sděluje, 
že  občané Moravan mohou do  nádob na plasty dávat 
i kovový odpad, například plechovky.

Dar obce pro FN u sv. Anny na boj s Covid-19
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Z Jabloňového sadu

Byla to intenzivní doba na to, abychom si třeba 
uvědomili, jak jsme bezmocní. A na druhou stranu, 
jaká ohromná síla je v každém z nás.

 

Vezměte si, kolik lidí se posadilo k šicímu stroji 
a vytvářelo umělecká díla! Kolik lidí si řeklo, 
že pomůže seniorům, připraví pro ně balíčky 
s dezinfekcí a pokrývkou úst a daruje jim je? Kolik 
z nás si udělalo čas a rozvezlo roušky těm, kteří je 
nejvíce potřebovali? Kolik z nás připravilo 
dezinfekci k umývání rukou, aniž by za to chtělo 
korunu navíc? Kolik z nás volalo svým sousedům, 
jestli jsou v pořádku a něco nepotřebují? Kolik 
z nás bylo ochotných jakýmkoliv způsobem 
pomoci? Kolik z nás se bálo o svou práci, a přitom 
po nocích šilo roušky? A kolik z nás nemohlo 
obejmout své nejbližší, ale v nemocnici se staralo 
o nemocné? 

To všechno má svůj 
smyl a jen čas nám 
ukáže, jestli jsou 
například naše 
rodiny, naše 
přátelství, víra či 
naše já neochvějné 
v základech. 

Kdybyste mohli 
vrátit čas o tři 
měsíce zpět, udělali 
byste něco jinak? 

Marie Ogórek, Komise pro Jabloňový sad

„Co je bez chvění, není pevné“ 

Když byl 13. března 2020 vyhlášen v Česku nouzový 
stav, asi nikdo z nás si úplně neuměl představit, 
co to vlastně bude znamenat. Postupně se zavíraly 
restaurace, podniky, firmy, kostely, hranice, školy 
a školky, a jediné, co jsme v tu dobu žili, byla 
nejistota. A trochu strach. A panika. Ta přišla nějak 
automaticky, protože nikdo nám v tu dobu moc 
neuměl objasnit, kde se Covid-19 vzal a jestli se 
vůbec dá léčit, jaký má průběh, jak se projevuje, 
a i sebemenší náznak zakašlání, kýchnutí či 
zvýšené horečky vzbuzoval nepokoj. S dalšími dny 
přišly různé konspirační teorie, další zákazy 
a příkazy, a my jsme si začali zvykat, že nějakou 
dobu zůstaneme doma. Nebylo tomu jinak ani 
u nás v Jabloňovém sadu: najednou bylo víc slyšet 
sousedy, věděli jsme, kdy se probouzí, co mají 
k obědu, jestli si spolu rozumí a v kolik hodin chodí 
spát. Občas jsme se opatrně pozdravili přes terasu 
nebo zamávali si ze zahrady, ale v běhu, abychom si 
hned poté nasadili roušku. Rouška se stala 
symbolem celé krizové situace a šilo se ráno, 
v poledne i v noci. Stříhaly se kusy látek 
z povlečení i z vlasteneckých praporů. K žehličce 
se postavil i ten, který nikdy k tomuto zařízení, 
které vyhlazuje vrásky tkaninám za pomocí vysoké 
teploty a tlaku, nepřišel do styku. Míchaly se 
éterické oleje s alkoholem, aby se jimi dezinfikovaly 
ruce, z latexových rukavic se stalo nedostatkové 
zboží. 

A v tu samou dobu přišly Velikonoce. V tichosti 
a s největší slávou. Tradiční zvyklosti oslavení jara 
jsme pozorovali přes okno našich domovů. 
A i přesto, paradoxně, se příroda probudila 
do takových barev, jaké jsme doposud neviděli. Les 
voněl jehličím, studánky volaly: „Napij se!“ a zvířata 
se vydala do měst bez ostychu.
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Studijní programy pro seniory

Masarykova univerzita nabízí zajímavé studijní 
programy PRO SENIORY. Nyní online, od září 2020 
snad zase prezenčně.
V současné době probíhají na univerzitě třetího věku 
Masarykovy univerzity online přednášky 
prostřednictvím kanálu na YouTube. V předem 
stanovený čas jsou posluchačům U3V vysílány 
přednášky z různých oborů, např. astronomie, dějin 
umění, ekonomie, historie či literatury a dalších.

Kromě toho jsou realizovány i semestrální online 
kurzy, které byly nabídnuty posluchačům, 
jejichž prezenční kurzy byly zrušeny. Jedná se např. o 
kurzy Po stopách významných civilizací a kultur 
Latinské Ameriky, Trénování paměti nebo Tajemství 
skrytá v DNA. 

S lektory senioři komunikují pomocí video přenosu 
v reálném čase s možností aktivního vstupu 
do diskuse. 

Pro seniorskou veřejnost je také na webových 
stránkách Univerzity třetího věku MU vytvořena sekce 
pro studium doma, kde jsou pravidelně zveřejňovány 
odkazy, vzdělávací materiály a videa věnující se např. 
pohybovým aktivitám, studiu cizích jazyků, astronomii 
nebo historii.

Přihlašování do kurzů, kterou snad opět budou 
probíhat prezenčně, se uskuteční od září 2020. 
Zájemci se budou moci přihlásit do 1. ročníku tříletého 
Všeobecně zaměřeného kurzu nebo do jednoletých 
kurzů Kulturní dědictví a památková péče na Moravě 
a Univerzita třetího věku v Moravském zemském 
muzeu.  
Bližší informace o  kurzech včetně programů 
naleznete na www.u3v.muni.cz.

Moravanští muzikanti nehráli 

Žáci ZUŠ Židlochovice a Art ZUŠ, z.s. se vám 
nepředstavili na tradičním koncertě v Moravanské 
rychtě. Čas od března do května měl tentokrát 
netradiční pořádek. Žáci hudební školy, jejich 
rodiče a učitelé zvládali distanční způsob 
výuky. Jako jedni z mála jsme byli na dálku 
pozváni do rodin, domů a bytů našich žáků. 
Moc si toho vážíme a děkujeme za to. Všichni 
se snažili, jak to jen šlo. Musím však říci 
za sebe i za své kolegy a kolegyně, že osobní 
kontakt a individuální přístup ve výuce je 
nenahraditelný. Žáci se nám v polovině května 
vrátili do školy. Moravanské absolventky 
Vendula Křížová (saxofon) a Vendula Veselá 
(klarinet) se představily se svým programem 
v pondělí 22. června v 17 hodin v Kapitulní síni 
Kláštera benediktinů v Rajhradě. 

Informace o dalších akcích najdete na: 
www.zuszidlochovice.cz.

Za všechny učitele vám přeji krásné prázdniny. A co 
potom? Školní rok 2020/2021 začínáme společným 
setkáním všech přijatých žáků v úterý 1. září 2020 
v 17 hodin v budově Základní školy Moravany. 

MgA. Dagmar Bradová, ředitelka ZUŠ Židlochovice

Audit je rozšířením podpory obcí ze strany 
Jihomoravského kraje a má pomoci v úsilí obcí 
o zlepšování podmínek života rodin. Cílem auditu 
familyfriendlycommunity je podpořit pro-rodinné 
klima v obci.
Z našeho okolí jsme jediná obec, která je držitelkou 
tohoto certifikátu (auditu). 
redakce
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Ze života naší školy

Školní rok plný neplánovaných a nečekaných změn 
a nových výzev je za námi. Spoustu tradičních akcí 
jsme sice nestihli, ale zažili jsme všichni a naučili se 
během posledních měsíců mnohem více. A jak již to 
bývá, všechno zlé je k něčemu dobré. Během několika 
týdnů v karanténě se většina dětí naučila díky podpoře 
rodičů a učitelů pracovat zodpovědně a samostatně, 
zvláště starší školáci. Ve všech třídách probíhala již 
od 20. března pravidelná online výuka formou 
videohovorů, kterou paní učitelky zvládly na výbornou 
a na kterou rodiče dětí na jiných školách dlouho čekali 
nebo se vůbec nedočkali. Velké poděkování patří 
rodičům dětí, kteří dětem zajistili potřebnou techniku 
a všech 125 dětí naší školy se připojovalo na online 
hodiny.

Během karantény 
jsme ve škole stihli 
zrealizovat opravy, 
které byly původně 
plánovány na léto. 
Po únorové 
instalaci 
akustických stropů 
byly v dubnu 
vyměněny dveře, 
nahrazeno původní 
linoleum novou 
dlažbou 
a provedena 
výmalba 1. patra 
školy.

Zápis do školy letos výjimečně proběhl bez účasti dětí, 
všechny spádové děti byly přijaty a v září se budeme 
těšit na 30 nových prvňáčků.

Děkuji všem zaměstnancům, rodičům a dětem 
za výbornou spolupráci v letošním roce, přeji pěkné léto 
a pevně doufám, že už od září budeme opět fungovat 
bez omezení! Markéta Jedličková, ředitelka školy
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Tablo našich absolventů - páťáků Jaká je domácí výuka? Atmosféru 
domácí výuky žáci  vystihli  ve svých 
odpovědích na otázku, co se jim 
na domácím vyučování líbilo/nelíbilo.

 Líbí se mi, že můžu dělat všechny 
zadání do školy sám bez pomoci rodičů. 
Každý den po udělání domácích úkolů, 
jdu hned na zahradu si kopat. Moc se mi 
líbí, že nám paní učitelka jeden den 
zvolní a nedá nám tolik úkolů. Díky 
domácí výuce mi rodiče pořídili 
nástěnku, na které mám spoustu 
pomůcek do Matematiky a Českého 
jazyka.  (David)

 Líbí se mi že máme víc času si 
procvičit učivo a líp to pochopím 
protože to dělám sám. Líbí se mi, že 
můžu být ve škole v pyžamu a můžu 
déle spát. (Sebastian)

 Že můžu být doma s rodinou. 
Nemuset chodit tam a spátky do školy 
a ze školy. A že můžu déle spát. (Adam)

Dávám si delší přestávky. Když si dám 
delší přestávky tak mě nebolí hlava. 
A taky mám lepší obědy. (Nikola)

 Na domácím vyučování mám klid, 
nikdo mě neruší. Líbí se mi že se 
nemusím oblékat do školy a můžu stávat 
třeba v 8:00. Při úkolech můžu pracovat 
na počítači. (Patrik)

 Doma jsem neměl kamarády 
a ve škole je mám i když je nás tam jen 5. 
Doma byla nuda a ve škole je velká 
zábava (pokud nedoděláváte úkoly 
ze dvou dnů) Doma jsem měl super 
obědy, ale ve škole jsou nic moc. Doma 
jsem si mohl udělat přestávku, kdy chci. 
Doma jsem nemusel vstávat v 6:30, 
ale v 7:30. (Jiří)

 Do školy je lepší chodit, protože tam 
máme kamarády, je tady sranda, 
ale nemůžu si odpočinout během učení.

(Tereza)

 Mně se líbí jak nám každý týden posíláte týdenní výzvy. Pak jak nám posíláte včas ranní pozdravy 
a necháte nás vybrat jakou chceme myš potom se mi líbí jak se snažíte na video hovoru aby jsme si 
zkusili nějakou hru jako třeba ten quizizz a nebo psát na interaktivní tabuli. Dobrý je to jak nám vždy 
včas zkontrolujete úkoly a posíláte další den správně vyřešené úkoly. V karanténě je to docela dobrý, 
ale lepší je to ve škole. (Laura)  (pozn.  odpovědi redakčně neupraveny)



10
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Rouškové poděkování ze školky 

Milí spoluobčané, jsem moc ráda, že mohu touto 
cestou z celého srdce poděkovat svým úžasným 
zaměstnancům. V období naší koronavirové pauzy, 
kdy jsme naši mateřskou školu s těžkým srdcem 
uzavřeli, holky z naší školky, jak jsem si je dovolila 
pracovně nazvat, nezůstaly ani chvilku doma 
a s obrovským nadšením se vrhly na šití 
nedostatkového zboží, tedy roušek (pan učitel 
promine, ale ruční práce opravdu nejsou pro chlapy).

 Stačila jedna večerní SMS zpráva. Kdo chce, má chuť, 
náladu, a hlavně vlastní šicí stroj, přijde ráno do školky. 
A tak se hned první den sešla většina zaměstnanců 
naší mateřinky v plné polní. Stříhalo se, žehlilo a šilo 
jak o závod. V první vlně pokryly holky ze školky téměř 
přes noc potřebu roušek pro naše nejstarší 
spoluobčany. Díky rychlé distribuci pracovníky 
obecního úřadu tak mohli senioři nosit roušky hned, 
jak bylo vládou nařízeno. Následovalo šití pro potřeby 
ostatních občanů Moravan. Denně byly doplňovány 
krabice na poště, v obchodě i na obecním úřadě. 
A protože to holky ze školky začalo evidentně bavit, 
mohla jsem roušky rozvážet například do okolních 
domovů pro seniory, nemocnic, ale i řidičům, kteří 
dovážejí potraviny.

Když začaly docházet látky, stačila jediná zpráva 
na facebooku a vy, úžasní spoluobčané, jste nám začali 
nosit vše potřebné. Skvělá vlna solidarity pokračovala 
a málem nás dohnala k slzám, když u branky zazvonila 
paní Blažková s napečenými koláči. Aby nám prý šla 
práce lépe od ruky. 
Jsem ráda, že mohu touto cestou poděkovat i všem, 
kteří nás v tom nenechali samotné a nosili nám 
gumičky, provázky a jiné. Postupně bylo ve školce 
ušito skoro dva a půl tisíce roušek! 
TAKŽE HOLKY, JEŠTĚ JEDNOU VELKÝ DÍK!  
Snad už roušky nebudou potřeba, ale kdyby ano, už 
v tom máme praxi a nic nás nezaskočí!

Pozdrav ze znovuotevřené školky

S velkým očekáváním jsme čekali na instrukce vlády 
k možnosti znovu otevřít naši školku. Avizovaný 
manuál byl na světě hned počátkem května. S úlevou 
jsme zjistili, že děti budou moci ve školce volně dýchat 
bez roušek a nebudou ničím omezeny. Zbývalo zajistit 
všechny ty kanystry s dezinfekcí k úklidu, nakoupit 
papírové ručníky, namontovat nové zásobníky a hurá 
otevřít. Tak rychlé odpovědi rodičů na dotaz, zda si 
přejí, aby jejich děti do školky nastoupily, jsme ještě 
nezažili! Dvouměsíční školková abstinence byla znát. 
Hned ráno 11. května se děti rojily jak včelky. I ten 
cvrkot tomu byl podobný. Tolik nadšených dětí 
po takové době! 
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A protože byl dostatek času na přípravu programu, 
čekaly na děti paní učitelky s dobrodružstvím, které si 
děti začaly užívat v přírodě. Počasí nám přálo, každá 
z pěti tříd tak mohla začít prožívat svoji školku 
v přírodě. Někde se plnily úkoly od lesních skřítků, 
jinde si hrály na indiány, nebo se čistila příroda. 
Po svačince hurá ven a poznávání moravanského lesa 
mohlo začít. Rodiče si konečně oddechli a dětem 
začalo to pravé školkové dobrodružství včetně honby 
za pokladem na Den dětí.

Letošní slavnostní pasování na školáky sice ještě 
proběhlo v komornějším duchu, byli jsme ale rádi, 
že mohlo vůbec být. 

Fotopozdrav ze třídy Soviček

I tak si to naši budoucí školáci určitě užili. Zbývá nám 
pár týdnů do léta a my si ve školce vše pořádně 
vychutnáme. Tak nám držte 
palce, ať nám počasí vydrží 
a můžeme být venku.

Mgr. Kateřina Havránková,

ředitelka MŠ  Moravánek 



12

Tipy na výlety z Moravan

Bobrstezka
Vydejte se 
od poldru 
(pod MŠ 
pod TJ Pegas 
odbočka 
do polí) polní 
cestou až 
k lesu, 
kde můžete 
navštívit Vílu 
Vrbičku, dále 
stoupejte 
úvozem až 
na rozhraní cest vpravo do Nebovid a doleva 
k zastavení U Huberta. Pokračujte dále rovně 
„zaužívanou“ polní cestou (nově vykolíkovaná 
dle katastru by měla být realizována letos na podzim) 
až do vstupu protilehlého lesa, kde vpravo branou 
vstupte na Bobrstezku. Užijte si všechna zastavení 
a dole na Palouku tancujících víl se stavte třeba u nově 
otevřeného občerstvení U Makové panenky.

Brněnská zoo je plná mláďat 
V brněnské ZOO jsou dlouhodobě nejoblíbenější dva 
živočišné druhy – surikaty a vlci arktičtí. A jejich 
milovníci si teď opravdu přijdou na své. U obou jsou 
totiž k vidění letošní mláďata.
Rozhodně se vyplatí mrknout i do průchozí expozice 
klokanů. V půlce května poprvé vyskočil z vaku matky 
malý klokan bažinný, který už se nyní běžně pohybuje 
po celé expozici. Stejně jako mládě klokana 
žlutonohého. Žádná jiná zoologická zahrada v České 
republice klokany žlutonohé nechová, je totiž velmi 
složité dostat povolení pro chov. 
Michal Vaňáč, tiskový mluvčí Zoo Brno
Autobusový výlet do ZOO ve všední dny (bohužel 
o víkendech nejezdí). ZOO je otevřeno v měsících 
duben-září každý den 9.00–18.00 hod.
Všední dny odjíždí autobus ze zastávky Moravany-
Hlavní v 7:28, 8:43, 9:43, 10:43, 11:43, 12:43, 13:43 a 14:43, 
dále pak 15:28. Cesta až na konečnou stanici Brno, 
Zoologická zahrada trvá dle jízdního řádu 51 minut.
Zpět se dostanete spojem, který vyjíždí z konečné 
Brno, Zoologická zahrada až do Moravan v časech 
11:26, 12:26, 13:26, dále pak 14:11, 15:11, 16:11, 17:11, 18:11 
a pak až 19:26 (viz. www.kordis.cz.)

Rozhledna  
Příjemná zhruba hodinová procházka pohodovým 
tempem je od místního hřbitova polní cestou 
k obecnímu sadu, kde doporučujeme pokračovat rovně 
a pod lesem se stočit doleva. Po asi 200 m je možno jít 
svahem nahoru na horizont, kde se dáte po vrstevnici 
doprava a užijete si nádherný pohled na Moravany 
a Brno „jako na dlani“. Stojíte v nejvyšším bodě 
katastrálního území Moravany u Brna zhruba 
343 m n.m., v lokalitě nazývané Velká sekera. 
Pokračujete stále rovně po dané polní cestě, který vás 
zavede do akátového lesa, kde se vám po levici otevře 
výhled na Nebovidy. 
Pokračujte, až dojdete 
ke křižovatce cest k tzv. 
zastavení U Huberta. 
Odtud se vydejte vlevo 
a po zhruba 200 m 
na křižovatce cest se 
vraťte zpět do obce 
vpravo úvozem kolem 
Studánky víly Vrbičky 
až k poldru u koní.

Cyklovýlet Švédské kříže, Starý Lískovec, 

Bohunickou cestou zpět 
Výlet vhodný i pro malé a méně zdatné cyklisty. 
Vydejte se pokračováním ulice Lískovecká po polní 
cestě v údolí (rovnoběžně s Bohunickou cestou), 
na konci pole pokračujte rovně podél plotů zahrádek 
po vaší levici. Dostanete se na katastr Starého 
Lískovce, kde se před dálnicí D1 cesta stáčí doleva 
až po chvíli dálnici podjedete. Následně opatrně 
přejedete železniční přejezd, dáte se ulicí Čermákova 
doprava a hned za mostem nad říčkou Leskavou 
zahnete doprava na pěšinu, která vás podél říčky 
dostane až na ulici Podsedky (v místní restauraci 
Babeta se můžete občerstvit). Cestou přes železniční 
přejezd a mezi zahradami se mírným stoupáním  
objevíte na Bohunické cestě v Moravanech. 
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Červen - měsíc myslivosti a ochrany přírody

Motto:  Myslivost nebyla nikdy tak ovlivňována 
vývojem společnosti jako je tomu po devadesátých 
letech dvacátého století. Myslivost spojená s životem 
na venkově vytvářela dříve téměř bezkonfliktní 
a mnohým prospěšný model soužití.

Několik desítek let je měsíc červen tradičně prohlašován jako 
měsíc myslivosti a ochrany přírody. Proč právě červen? 
V této době je příroda nejkrásnější, ale také nejzranitelnější. 
Rodí se většina mláďat zvěře a ptáků. Srny kladou mláďata, 
rodí se druhá generace zajíčků, líhnou se bažantí kuřátka 
a i spousta užitečného ptactva. Na vodách řek, 
rybníků i tůních můžeme spatřit kachny, husy i další 
vodní ptactvo, které bedlivě střeží neposlušnou omladinu.

Při toulkách přírodou bychom měli vstupovat do lesa, 
polí a luk jako do posvátného chrámu. Měli bychom se 
chovat ohleduplně nejen vůči zvěři, ale i k rostlinám, keřům 
a stromům. Važme si přírody a buďme hrdi, že kousek 
za naší vesnicí roste vzácné kapradí nebo potkáme srnu 
se srnčetem. Že můžeme naslouchat volání kukačky, zpěvu 
ptáků nebo volání bažantího kohouta, večer můžeme 
zaslechnout houkání vzácného výra.
Ať si to připustíme nebo ne, velkou zásluhu 
na zachování přírodního bohatství v okolí mají myslivci.

Po celé České republice vysazují desítky hektarů lesa, 
uklízí přírodu, pomáhali v zemědělství. Tak jako u nás 
budují krmná zařízení pro zvěř, 
každoročně celé zimní období přikrmují zvěř, aby nestrádala, 
odchovávají a pak do volné přírody vypustí tisíce 
bažantů a divokých kachen. Myslivci se starají o krásu 
a pestrost přírody, která je naším společným bohatstvím.
Proto se každoročně v červnu, měsíci myslivosti, obracíme 
na vás spoluobčany a vyzýváme: nepouštějte 
své čtyřnohé miláčky volně pobíhat po honitbě, chovejte se 
v přírodě tiše a ohleduplně, choďte po cestách a nerušte 
zvěř v jejich úkrytech v polích, mezích i v lese, neničte 
zařízení pro zvěř.

Ale hlavně prosíme nechávejte mláďata, která uvidíte 
v těchto lokalitách (především malé srnčata), na místě, 
nechoďte je hladit ani je neodnášejte, jejich máma o nich 
ví a vždy za nimi dojde. Pokud je odnesete, 
nenávratně přetrháte jejich pouto! To stejné je u malých 
zajíčků, u těch je to o to horší, že hynou i při sebelepší péči!

Příroda se vám za to odmění nezapomenutelnými zážitky. 
Příroda je domovem zvěře a my do ní chodíme na návštěvu, 
má své zákonitosti a my je musíme ctít a dodržovat, 
chování v přírodě má svá pravidla .
Za pochopení a ukázněnost všem chápavým a rozumným 
návštěvníkům přírody děkují moravanští myslivci.
Petr Mánek, myslivecký hospodář

Vyznáte se ve třídění odpadů?

PAPÍR - modrý kontejner
Do papíru patří: kancelářský papír, sešity, noviny, 
časopisy, reklamní letáky, krabice, kartony, lepenka.
Do modrého kontejneru na papír patří v Moravanech 
také nápojové kartony od mléka, džusů, vína. 
Nápojové kartony je vhodné zběžně vypláchnout. 
(Nápojový karton obsahuje kolem 70 %  papíru.)
Do papíru nepatří: mokré, mastné a znečištěné papíry, 
voskový a uhlový papír (kopírák), termopapír, použité 
papírové kapesníky, hygienické vložky, obvazy, ruličky 
od toaletního papíru, plata od vajec.

PLAST - žlutý kontejner
Do plastu patří: fólie, sáčky, plastové tašky, sešlapané 
PET lahve (může být i s víčkem), obaly od pracích, 
čistících a kosmetických přípravků, kelímky (od 
jogurtů, mléčných výrobků), balící fólie od spotřebního 
zboží, plastové cd obaly (nikoliv cd samotné), 
polystyrén (velké kusy ideálně rozkouskovat).
Do plastu nepatří: mastné obaly, obaly se zbytky 

potravin nebo čistících přípravků, obaly od oleje 

(ani kuchyňského, pokud není láhev vymytá), žíravin, 

barev a jiných nebezpečných látek, podlahové krytiny, 

novodurové trubky.

 Nově mohou občané mohou do  nádob na plasty 
dávat i kovový odpad, například plechovky 
od potravin, nápojové plechovky, prázdné kovové 
nádoby od kosmetiky a sprejů, prázdné kovové tuby.

SKLO - zelený (bílý) kontejner
Do skla patří: lahve od vína, alkoholických 
i nealkoholických nápojů, tabulové sklo od oken 
a dveří, sklenice od kečupů, marmelád, zavařenin, 
rozbité skleničky.
Do skla nepatří: keramika, porcelán, zrcadla, autoskla, 
drátované sklo, pozlacená či pokovená skla.

BIO ODPAD - černý (hnědý) kontejner
Do bio odpadu patří: zbytky a slupky ovoce i zeleniny, 
pečivo, vaječné a ořešné skořápky, čajové sáčky, kávová 
sedlina, čistý starý papír, lepenka, papírové kapesníky, 
zbytky vlasů, vousů, popel ze dřeva, posekaná tráva, 
listí, větvičky, drny, trus býložravých zvířat, hlína, 
piliny, kůra, plevel, spadané ovoce, seno, sláma.
Do bio odpadu nepatří: maso, kosti, pytlíky z vysavače, 

textil, cigarety, pleny, omáčky, pomazánky, vařené 

těstoviny, olej.
redakce
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Moravská vlajka na počest Cyrila a Metoděje, knihovna

Moravská vlajka na počest  Cyrila a Metoděje

Příchod patronů Moravy sv. Cyrila a Metoděje k nám 
na Moravu byla událost obrovského kulturního 
a duchovního významu nejen pro naši zem, 
ale pro značnou část Evropy. Na počest této události 
bude na naší radnici vyvěšena moravská vlajka. 
Moravská  vlajka je v současnosti také vnímána jako 
symbol sounáležitosti občanů k území Moravy, jejího 
duchovního a společenského života. 

Další použití moravské vlajky

Kromě tohoto nejvýznamnějšího svátku bývá moravská 
vlajka vyvěšována i v další dny spjaté s moravskou 
historií. 28. března si připomínáme výročí narození 
světoznámého moravského učence Jana Ámose 
Komenského, 15. září význačného moravského politika 
a diplomata, ochránce moravských zemských práv 
a svobod, Karla staršího ze Žerotína. Zvolení 
moravského markraběte Jošta Lucemburského, 
zvaného též Moravský, římským králem připadá 
na první říjen, 28. října si připomínáme nejen vznik 
Československé republiky, ale také svatořečení 
velkomoravského panovníka Rostislava. 

Lenka Holaňová, 1. místopředsedkyně Moravské národní 
obce a hlavní koordinátorka iniciativy Za vyvěšování 
moravské vlajky nám poskytla uvedené informace 
k moravské vlajce a také naší obci vyjádřila úctu, 
že jsme v minulých letech přijali výzvu spolku 
Moravská národní obec a účastnili se iniciativy 
„Za vyvěšování moravské vlajky“ dne 5. července, 
kdy slavíme příchod slovanských věrozvěstů, patronů 
Moravy, sv. Cyrila a Metoděje na Velkou Moravu. Je to 
již jedenáct let, kdy připomínáme toto významné 
výročí. Této nepolitické iniciativy našeho spolku se 
zúčastňuje již přes 1500 obcí a měst nejen na Moravě, 
ale i ve Slezsku, na Slovensku a v Čechách. 

Novinky v Obecní knihovně Moravany

Knihovna byla přes dva měsíce uzavřena, v té době se 
však připravovala  zásoba nově vydaných titulů. Novým 
zdrojem akvizice se stala internetová nabídka 
vydavatelství Euromedia. Dovolte mi několik 
subjektivních pohledů na některé z nových knih, 
kterých přibylo v období březen–květen přes dvacet. 

Pro dospělé čtenáře
Mezi nejoblíbenější  patří Radka Třeštíková.  Původně 
právnička a posléze úspěšná spisovatelka vydala 
novinku Foukneš do pěny o pocitech ženy, která se 
po krachu manželství vydává na cestu Evropou. Další 
dva nové tituly patří také do skupiny ženských 
románů. Slib od autorky Keleové-Vasilkové a Život 
plný iluzí od Kataríny Gillerové. Oba příběhy jsou 
o přátelství, manželství, realitě a iluzích.
Z tuzemské prózy mne nejvíce zaujal Šikmý 
kostel napsaný Karin Lednickou podle skutečných 
událostí odehrávající se 1894-1921 na Karvinsku. 
Strhující příběh, naturalistický styl s pasážemi 
slezského nářečí s hlubokou psychologií postav jsou 
strhující.

Detektivní žánr byl ve znamení zahraničních autorů: 
Liane Moriarty: Šílené výčitky, Petr Maye: Výjimeční 
lidé, Umrlčí cesta, Šachové figurky, Sandra Brown: 
Zuřivost, Teresa Driscollová: Chladná jako led, 
Patricia Cronwellová: Vlastní krev aj.

 

Pro děti nově
Praze se odehrává bohatě ilustrovaný komiks Sylvy 
Francové Láďa spadla do kanálu, aneb Putování 
dávnou Prahou. Anna ze Zeleného domu byla poprvé 
vydána již v roce 1908. Příběh osiřelé Anny, která se 
octne v novém domově na farmě pobavila malé 
čtenářky několika generací. Spisovatelka L. M. 
Montgomeryová zasazuje příběh na Ostrov prince 
Edwarda, kde prožila dětství se svými prarodiči. 
Úspěch knihy ji překvapil a tak napsala: „Nemohu tomu 
uvěřit, že takové jednoduché a krátké povídání, napsané 
kdesi na Ostrově Prince Edwarda, mohlo zabodovat 
v dnešním uspěchaném světě.“ 
A teď něco ro kluky: Fotbaláci, záhada fantoma v bráně 
je název knihy a také žákovský tým, který prožívá 
důležité turnaje, přátelství i nezdary. V knize je něco 
z historie, sportu, fotbalu i zajímavosti o Španělsku.

Pro nejmenší čtenáře máme dvě nová leporela 
o přírodě - Ptačí budka a Hmyzí hotel.  Mají tvar ptačí 
budky a také spoustu otevíracích okének. 

Na závěr informace o uzavření knihovny o letních 
prázdninách. 

Z důvodu dovolené bude zavřeno 
13.-24. 7. 2020 a 10.–14. 8. 2020.

Krásné nadcházející léto přeje Miroslava Horejsková
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Moravanská farnost, pozvánky, ostatní

Okénko do moravanské farnosti

Doba koronavirová, aneb …zastav se
Ač se to tak zprvu nezdálo, dostali jsme dobu 
koronavirovou jako „speciální dar“. Najednou jsme 
museli úplně změnit své zaběhnuté stereotypy, 
činnosti a jednoduše se zastavit. Být „uvězněni“ ve své 
domácnosti se svou rodinou, a tak jsme možná mnozí 
po delší době měli zase více času na tyto své nejbližší 
a mohli s nimi konečně trávit společný čas. Nákupní 
centra jsme vyměnili za procházky po okolí a kromě 
ušetřených peněz jsme zjistili, jak pěkná místa jsme 
vůbec neznali. Poznali jsme, že bez spousty 
materiálních věcí se dokážeme hravě obejít. 

Co nám však opravdu chybělo, byl osobní kontakt 
s prarodiči, příbuznými a přáteli, od kterých nás tato 
situace zcela odřízla. Ale díky telefonům jsme si s nimi 
mohli povídat možná častěji a déle než za běžného, 
hektického života.

Zřejmě jsme tento čas dostali na přehodnocení svých 
priorit. Na čem v životě opravdu záleží? Co pro svůj 
život opravdu potřebuji, a co naopak mít vůbec 
nemusím? Věnuji se svým blízkým dostatečně, nebo se 
jen stále za něčím ženu? Co má v životě opravdu 
smysl?

Snad si tedy z této podivné doby i přes všechny 
těžkosti odneseme i něco pozitivního. 

R.S.               

Noc kostelů
Dne 12. 6. se uskutečnila 
letos v komornějším duchu 
Noc kostelů. Hlavním 
bodem programu byla 
přednáška známého 
karmelitána P. V. Kodeta, 
které předcházela vernisáž 
obrázků dětí na téma 
sv. Václav a program 
zakončil večer chval.

Radar na Modřické
Nový radar na ulici Modřická zaznamenává 
kromě rychlosti i SPZ projíždějících vozidel. 
Data stažená k 6/6 nám říkají následující:
S rozvolňováním situace v souvislosti 
s Coronavirem i s omezeními na ulici 
Ořechovská a výstavbou kruhového objezdu 
projíždí ulicí Modřickou denně stále více aut 
(v březnu průměrně denně 465 aut a v červnu 834 aut). 
Počet aut překračujících minimální povolenou rychlost však 
klesá z březnových 49 % na červnových 37 %. Doufáme, 
že tento trend bude mít i nadále klesající tendenci. Zůstává 
faktem, že čím více aut (projíždí v řadě za sebou), tím menší 
možnost jet rychle.

Pro zajímavost bez uvedení 
SPZ přidáváme top 10 
nejrychlejších měření (řazeno 
dle data). 

Zcela neochopitelná se zdá 
rychlost 130 km/h dosažená 
11. 4. 2020 v 15.37 h.

Prosíme dodržujte maximální 
povolenou rychlost 50 km/h.

Děkujeme, Obec Moravany
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Informujeme - včelařství

Včelařství v Moravanech a blízkém okolí
V těchto dnech vrcholí včelařská sezona. Rozvoj 
včelstev dosahuje vrcholu, včelaři vytáčejí med, vytváří 
oddělky pro doplnění nebo rozšíření stavů včelstev, 
vychovávají nové mladé matky, kontrolují zdravotní 
stav  a připravují včelstva  na podletí, kdy se rodí včely 
zimní generace, které umožní přezimování silných 
a zdravých včelstev. 

 

Včelař s uspokojením vytáčí med, výsledek celoroční 
práce  a úsilí jeho pilných včeliček. Současně  ho však 
čeká ještě mnoho práce a starostí s přípravou včelstev 
na příští sezonu. Bez práce nejsou koláče, ale ani med. 

Produkce medu a  vosku a dalších včelích produktů 
však kupodivu není tím hlavním společenským 
přínosem včelařství. Tím je především opylovací 
činnost včel.  Včela medonosná  pomáhá nejen zlepšit 
výnosy zemědělských plodin a ovocných stromů, 
ale také  udržuje pestrou skladbu rostlinstva v okolní 
krajině a pomáhá tak udržovat její křehkou a neustále 
narušovanou rovnováhu.  Odhaduje se, že celosvětově 
se včely podílí na opylování 75%  ovocných stromů a 
hospodářských plodin.  V ČR se včela medonosná 
podílí na opylování  entomofilních  rostlin  až z 95 % 
a zajišťuje tak de facto jejich udržení  v přírodě. 
Opylovací činnost včel má tedy nejen význam 
hospodářský, ale také ekologický. 

Kromě toho, že pro určitou skupinu lidí představuje 
obživu, pro mnoho lidí představuje významnou 
zájmovou činnost, významné využití volného času. 
Významné je i výchovné působení na mladou začínající 
generaci včelařů.   U nás se v současné době včelařství 
věnují především starší lidé, i  když v poslední době se 
zvyšuje  počet  mladších zájemců . 

O  chov včel se však zajímají i lidé,  kteří se domnívají, 
že k tomu stačí pořídit si včely a  pak je jen v klidu 
pozorovat a v létě pohodlně vytáčet med.  Tak tomu 
ovšem není. K úspěšnému včelaření je nutné mít nejen 
zájem, ale především teoretické  i praktické znalosti 
biologie včel, zásad včelaření a znalost souvisejících 
veterinárních a hygienických předpisů.

Teorii se může člověk naučit z učebnic, kurzů 
a webových stránek, na těch se ovšem vyskytuje 
i mnoho dezinformací,  proto je lépe si je ověřovat. 
Praktické poznatky se získávají hůř a starší včelaři 
dobře ví, že se učí celý život.  

Výhodou pro začínající včelaře může být členství 
ve včelařských spolcích, kde se může se žádostí 
o pomoc či radu obrátit na starší členy, zkušenější 
včelaře. Dnes je v ČR několik včelařských spolků. 
V roce 2018  bylo v ČR 58 tis. aktivních včelařů, 
kteří chovali 650 tis. včelstev.

Nejvýznamnější jsou  Český svaz včelařů (ČSV), 
který sdružuje 55 tis. to je cca 95%  z celkového stavu 
58 tis. aktivních včelařů. Včelařů neorganizovaných 
nebo organizovaných v jiných spolcích bylo 2979.    

ČSV poskytuje svým členům rozsáhlý servis služeb, 
pojištění včelstev a majetku, organizování státem 
nařízených veterinárních preventivních 
a diagnostických akcí, vzdělávací kurzy , přednášky 
a semináře, podporuje Včelařské kroužky mládeže.  

Je členem Světové včelařské asociace  a dalších 
mezinárodních včelařských organizací. Svaz také 
vydává časopis Včelařství, který obsahuje řadu 
odborných článků, informace o právních předpisech, 
informace o spolkové činnosti  a další zajímavosti. 
Členům je poskytován zdarma.  Členský příspěvek je 
300 Kč na člena a 16 Kč. na včelstvo, tedy relativně 
zanedbatelný.   

Další spolek s celostátní působností je „Pracovní 
společnost nástavkových včelařů“, která má výrazně 
méně členů než  ČSV  a není organizována 
na územním principu. Vyvíjí  významné vzdělávací 
aktivity  a vydává odborné periodikum „ Profesionální 
včelař“, který lze koupit většinou v prodejnách 
včelařských potřeb.  Název „Cech profesionálních 
včelařů“  má včelařský spolek sdružující včelaře, kteří 
jako podnikatelé chovají většinou více než 100 včelstev. 
Mnoho členů Cechu je současně i členy ČSV.

Moravanští včelaři jsou členy Základní 
organizace (ZO) ČSV v Ořechově u Brna.  Ořechovská 
ZO ČSV má bohatou tradici. V příštím roce si 
připomeneme několika akcemi 110. výročí jejího 
založení. Tehdy jako Včelařský spolek pro Ořechov 
a okolí. 

Na dosavadní bohatou  tradici navazuje dnešní 
 intenzivní  včelařská a spolková činnost.  ZO ČSV 
Ořechov má k dnešnímu dni 79 řádných členů, 6 členů 
registrovaných a 2 včelařské kroužky mládeže 
v Ořechově a Želešicích.  Celkem včelaři chovají na 109 
stanovištích v obcích Hajany, Mělčany, Moravany, 
Ořechov a Želešice a několika obcích mimo území ZO, 
687 včelstev.  

V roce 2019 činila roční snůška medu 9263 kg a vosku 
bylo získáno 296 kg. Tento rok se zařadil mezi 
snůškově podprůměrné poslední roky.  Dlouhodobý 
pokles  medného výnosu je způsoben více faktory, 
k nimž patří klimatické změny, zejména sucho a jím 
způsobený pokles zdrojů nektaru a medovice a  snížení 
ploch plodin poskytujících včelám nektar. Obé má 
za následek nedostatečnou výživu včel a tím snížení 
jejich odolnosti vůči šířícím se onemocněním, 
především varoázy a viróz. 
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V minulém roce bohužel  došlo k zavlečení 
nebezpečné nákazy moru včelího plodu do Moravan, 
a to nákupem včelích oddělků z chovu od vyhlášeného 
chovatele ze Znojemska, jehož  včelstva podle dokladů 
měla být zdravá.  Bohužel, že tomu tak nebylo,  jsme se 
přesvědčili až po preventivním laboratorním vyšetření 
včelstev, které provádíme každý rok. Postižené 
stanoviště muselo být zlikvidováno. Bohužel při 
zimním vyšetření 2020, byla zjištěna další 2 pozitivní 
stanoviště, na kterých musela být včelstva rovněž 
likvidována a povedena přísná dezinfekční opatření. 
Ostatní včelstva v celé ZO byla negativní. 

Celkem bylo na třech stanovištích utraceno 25 
včelstev. V současné době v Moravanech, ani jinde 
nemocná včelstva nemáme.  Stále však platí  nařízení, 
které zakazuje přemísťování včelstev na katastru obcí 
vyhlášeného ochranného pásma moru včelího plodu, 
kam kromě Moravan patří ještě katastry  Nebovidy, 
Želešice,  Modřice a Ostopovice na okrese Brno 
venkov a Heršpice a Bohunice v Brně.  V rámci 
opatření proti nákaze musíme v červenci všechna 
včelstva znovu laboratorně vyšetřit.

Naštěstí není mor včelího plodu přenosný žádným 
způsobem na člověka. Tedy ani med  není pro člověka 
nijak nebezpečný a je možno ho bez obav konzumovat. 
V současné době mají včelaři v Moravanech k prodeji 
med jarní, řepkový, akátový a smíšený. Má vysokou 
kvalitu. Vesměs jde o med nektarový, který má 
přirozenou vlastnost rychle krystalizovat. Krystalizace 
není vada,  naopak je to důkaz o pravosti medu a nijak 
hodnotu medu neovlivňuje. Ke konci května chovají 
moravanští včelaři ještě 80 včelstev.  Pevně věříme, 
že provedená opatření k tlumení nákazy byla úspěšná 
a doufáme, že se nám tak tuto nákazu z katastrů ZO 
Ořechov vymýtit. 

Z předcházejících informací je jasné, že včelaření 
paradoxně není žádný med. Naopak jde odpovědnou, 
poctivou a vysoce odbornou práci, která přináší 
společnosti značný prospěch, nejen  produkcí medu 
a vosku, ale zejména opylovací činností včeliček.

Výbor ZO Ořechov  velmi děkuje moravanským 
včelařům,  zejména pak vynikajícímu včelaři 
a dlouholetému funkcionáři naší ZO, příteli Jindřichu 
Slavíkovi, který je opravdu velkým vzorem pro ostatní 
včelaře.  
Na závěr si dovolujeme poděkovat vedení obce 
Moravany za dlouholetou spolupráci a finanční 
podporu, která naší ZO pomáhá při prevenci a tlumení 
nákaz, která  je pro nás v současné době prioritní. 

Díky tomu se můžeme věnovat i výchově mladé 
včelařské generace ve včelařských kroužcích mládeže. 
Základnou pro jejich činnost je  ořechovský včelařský 
areál, který byl vybudován z iniciativy našeho člena 
Josefa Brabence, postupně ho upravujeme 
a vybavujeme i za podpory vaší obce. Letos v dubnu 
mělo proběhnout krajské kolo soutěže včelařské 
mládeže „ Zlatá včela“.  Mělo se zúčastnit asi 150 
účastníků. Příprava nás stála mnoho peněz 
za informační a propagační materiály, ceny a podobně. 
Bohužel kvůli opatřením  proti koronaviróze jsme 
museli akci zrušit. Její uskutečnění na podzim je 
problematické, vzhledem k tomu, že se včely už budou 
připravovat na přezimování. 

Přes pokračující omezující opatření jsme pokračovali 
v každoročních aktivitách k výsadbě zeleně v našich 
obcích. Letos naše ZO koupila a předala pro Moravany 
25 ovocných stromků, které zasadili moravanští rybáři 
podle dispozic  vedení obce.  Všem děkujeme. 

Doufáme, že spolupráce ZO ČSV a obce Moravany 
bude pokračovat ku prospěchu našich členů i občanů 
obce Moravany. 
V případě zájmu o včelaření nás můžete kontaktovat:
Tomáš Salnek, předseda ZO Ořechov tel. 731 452 690, 
tsal@volny.cz
Tomáš Dudík, místopředseda ZO Ořechov, 736 537 231, 
starosta@orechovubrna.cz

Redakce Moravanských listů sděluje, že 6. 9. 2020 se 
uskuteční  Den otevřených dveří na ořechovském 
včelařském areálu (foto), a  děkuje všem zástupcům 
ZO ČSV, panu Dudíkovi, Pantůčkovi a Salnekovi 
za poskytnuté informace o včelařství.

Věděli jste, že…

 Pravý neředěný (nepančovaný) med se ve sklenici s vodou 
nebude rozpouštět a klesne na dno jako chuchvalec.

 Med by se neměl nikdy zahřívat nad 45 °C, ztratí tak 
cenné látky. Pozor tedy při slazení teplého čaje nebo mléka 
medem!    

 Med má rád sucho, chladno a temno. Nádobu pečlivě 
uzavřete, aby obsah nepřijal vlhkost a pachy.    

 Zbytky medu lákají včely a ty by se mohly nakazit 
chorobami, proto sklenice dobře vymyjte, dřív než je 
prázdné vyhodíte do popelnice.    
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Sport - florbal TROOPERS

TROOPERS žije! 
A to i v době koronavirové. Z důvodu státních nařízení 

jsme byli nuceni uzavřít haly a na zhruba 2 měsíce 

přestat trénovat. Mnozí by si řekli, že aktivní život dětí 

byl ten tam, ale opak byl pravdou. Děti z TROOPERS se 

aktivně zapojily do výzvy Českého florbalu 

#florbaldoma. Hráči i hráčky v online světě ukázali, 

že míček a hokejka jim rozhodně nejsou cizí. 

Samozřejmě se ale těšili na znovuotevření hal, 

protože tam se přece jenom sprintem běhá lépe.

Když to bylo 11. května umožněno, na nic jsme nečekali 
a hned jsme obepsali všechny členy TROOPERS. 
Tréninky začaly. „Proč se ale limitovat pouze 
na prostory hal, když po delší době můžeme chodit 
i ven?“ řekli si trenéři. A tak jsme florbalové tréninky 
prolínali jízdou na kole, fotbalem, lasergame 
nebo třeba skákáním v Jump Academy.

Takový byl náš květen. A další měsíce budou ještě 
lepší. V červnu nás čeká brněnský mládežnický turnaj 
Open Game. Po delší době si tak zahrajeme i zápasy 
a poměříme síly s týmy nejen z jihomoravského 
regionu. Z letních turnajů to není vše, 
jelikož prázdniny si v srpnu zpříjemníme na Ostrava 
Cupu. Na tyto akce se těší nejen naši hráči, ale i jejich 
rodiče, kteří své potomky hlasitě povzbuzují z tribun.

Mrzí vás, že tam nemůžete jet s námi? Nezoufejte. 
Po loňském nejúspěšnějším náboru v historii klubu se 
bude v září konat nábor i na sezónu 2020/2021. 
A příští rok se tak určitě přidáte, protože kdo 
nakoukne do dění rodiny TROOPERS, se součástí 
rodiny TROOPERS rychle stává. Všichni v klubu 
táhneme za jeden provaz a užíváme si akce jako třeba 
TROOPERS Day, na který bychom vás tímto rádi 
pozvali – přijďte s námi oslavit klubové narozeniny. 
TROOPERS Day je akce plná florbalu, zábavy, pohybu 
a také dobrého jídla a pití. (Nebojte, děti a rodiče 
samozřejmě nemusí pít to stejné. Výčep již máme 
napsaný na seznamu .) Zapište si do kalendářů 
11. září a potkejme se v Tuřanech na Měšťanské ulici.

Více informací budeme postupně zveřejňovat na 
facebookových stránkách Florbal TROOPERS (a to jak 
o TROOPERS Day, tak o náborech).
Jan Dahler, marketingový manažer

Přejeme pěkné léto a brzy na viděnou.
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Sport - tenis

10. ROČNÍK TENISOVÉHO TURNAJE 

BUM-BUM-PRÁSK – ČTYŘHRY

Na konci května proběhl již 10. ročník tenisového 
turnaje BUM-BUM-PRÁSK ve čtyřhrách. Letos se 
zúčastnilo 8 mužských dvojic a 5 ženských. Navíc 
se jako novinka přihlásili i 3 nové mužské dvojice, 
které ještě nemají s turnaji žádné zkušenosti a byl 
to jejich první tenisový turnaj, proto měli 
kategorii sami pro sebe. 

V sobotu se nám rozpršelo, ale i přesto jsme 
stačili odehrát všechny zápasy, i když 
po některých byli hráči trochu zmáčení, tentokrát 
to bylo spíš v kategorii žen.  

Zápasy byly opravdu velmi zajímavé, ve většině 
rozhodoval až závěrečný super tiebreak a zápasy 
byly divácky velmi napínavé. Do posledního 
míčku se bojovalo o vítězství, mezi hráči 
a hráčkami byly někdy velmi malé rozdíly a často 
rozhodovala i náhoda a štěstí. Musím říct, že se 
výkony všech každým rokem zlepšují.

VÝSLEDKY TURNAJE

muži MASTERS
1.místo: Luboš Nachtnebl/Tomáš Sagher

2. místo: Luděk Stehlík/Robin Loskot

3. místo: Ota Říha/Martin Stroblík

4. místo: Luděk Dubšík/Jara Kotlán

muži CHALLENGE:
1. místo Michal Kočík/Martin Bradávka

2. místo: Míša Buchbergerová/Jaromír Krbila

3. místo: Michal Nekvapil/Petr Ekkert

4. místo: Pavel Stibor/Mirek Jakuba

muži:
1. místo Šimon Albert/Jaroslav Herman

2. místo: Petr Netík/Osvald Vrtílek

3. místo: Josef Stibor/Zdeněk Stříbrný

ženy MASTERS:
1. místo Táňa Dolečková/Šárka Brodská

2. místo: Petra Ruschková/Petra Štouračová

3. místo: Lucka Stroblíková/Lenka Říhová

ženy CHALLENGE:
1. místo Renata Stříbrná/Hana Stříbrná

2. místo: Zdenka Jakubová/Zuzka Stiborová

Aktuální termíny pro tenisové turnaje

BUM-BUM-PRÁSK 2020/21

DVOUHRY ŽENY - 19.-21. 6. 2020

DVOUHRY MUŽI - 4.-6. 9. 2020

TŘÍKRÁLOVÝ PRÁSK - TURNAJ 
SMÍŠENÝCH ČTYŘHER - 9. 1. 2021

ČTYŘHRY -  muži / ženy - 28.- 30. 5. 2021

DVOUHRY ŽENY - 18.-20. 6. 2021

DVOUHRY MUŽI - 3.-5. 9. 2021

Během celého  roku trvá VYZÝVACÍ TURNAJ 
ŽEN I MUŽŮ, kdy si hráči mohou zahrát i mezi 
sebou. Vyhlášení vítězů je každoročně u 
příležitosti  vyhlašování dvouhry mužů.

Termíny příměstského tábora  pro děti

3.-7.8. 2020

2.-6.8. 2021

Informace z tenisu sepsala a fotky z turnaje poskytla  
Míša Buchbergerová
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Vydržela se na zvířátka, která se průběžně během 
noci chodila ke studánce napít čisté pramenité 
vody, dívat až do rozbřesku.

Kromě srnky se srnčetem přišli i bažanti, 
koroptve, srnci a srny, ježek a zajíci. 
Kolem studánky byly zabydlené žáby, které okolí 
rozezvučely svým pravidelným kvákáním. 

S východem slunce se po okolí rozlilo světlo 
a odkrylo okolní stromy, spoustu lesních jahod, 
medvědího česneku a dalších rostlin i květin. 
Vrbičce se rozbušilo srdce, moc se jí u objevené 
studánky líbilo. Rozhodla se proto, že zde zůstane 
a bude dbát na udržování pořádku tak, jak se 
tomu se sestrami naučila. 

Její každý den je tak plný péče o živočichy 
a rostliny, čištění dřevených korýtek, kterými 
vytéká voda ze studánky, dbá na pořádek 
okolních lesů a luk. Vrbička je šťastná, že může 
být užitečná. A když se jí zasteskne po sestrách, 
zajde se za nimi podívat, jak na paloučku u říčky 
Bobravy všech sedm tančí.

V lese nedaleko obce Moravany je studánka, kdysi 
její okolí bylo plné vrb i dnes kolem ní hodní lidé 
vysázeli mladé vrby. Vrby, studánku a její okolí 
ve svahu, kterému se místně říká Vrbičky, hlídá 
víla. 
Lucie Stroblíková

Pohádka víly Vrbičky

Bylo nebylo, za moravanským kopcem v údolí 
říčky Bobravy žily víly. Byly to dívčiny plné života, 
jejich čas byl rozdělen mezi péči o živočichy 
a rostliny, čištění koryta říčky a okolních lesů 
a luk. Každou volnou chvíli rády trávily 
tancováním na nedalekém palouku. 

Víl bylo dohromady osm, každá měla štíhlé tělo, 
dlouhé rovné vlasy a plachý pohled. Dbaly na to, 
aby kolem říčky Bobravy panovala líbivá 
atmosféra a aby se zde návštěvníkům líbilo. 

Jedna z víl, ta nejmladší, však byla živější než 
ostatní, byla velmi zvídavá a když dospívala, 
začala podnikat krátké výlety do blízkého okolí. 
Protože byla štíhlá jako proutek, říkalo se jí 
Vrbička.

Jednoho dne viděla v lese ve stráni nad Bobravou 
srnku se srnčetem. Pozorovala je, jak jsou krásní 
a jak spolu ladně kráčí výš a dál od palouku. 
Ohlédla se za svými sestrami, ale žádná si jí v ten 
moment nevšímala. Rozhodla se, že se podívá, 
kam srnka se srnčetem jde, kde asi tak má svůj 
domeček, a vydala se za nimi. 

Kráčela vzhůru kolem Devatero hor, přešla MOST, 
pozdravila pavouky, kteří si podél cesty upletli 
husté pavučiny, stavila se u Děda Vševěda 
pozdravit berušku, co zde bydlí, šplhala výš a výš. 
Blížila se na kopec, kde vítr rozehrával melodii, 
kterou ještě neznala, až prošla branou Bobrstezky 
do oblasti, kde nikdy předtím nebyla.

Chvíli zaváhala, jestli má jít dál, už se stmívalo. 
Srna se srnčetem běžela přes pole až do lesa 
naproti. Její touha poznat něco nového byla ale 
silnější, tak v cestě pokračovala. Však si určitě 
pamatuje, kudy se vrátit zase zpět ke svým 
sestrám, přece se neztratí. 

Došla na úpatí dalšího kopce, z kterého bylo vidět 
až na nedaleké velkoměsto. Vrbička nikdy 
neviděla tolik světýlek, která se ve tmě třpytila 
a blikala nejrůznějšími barvami, znala jen hvězdy 
na nebi. Užasla. Za chvíli znovu spatřila srnu, 
jak s ostatními zvířátky pije z nedaleké studánky. 
Vrbička došla co nejblíž, aby je mohla v tichosti 
pozorovat, ale aby zvěř nevyplašila. 

obrázek víly Vrbičky od  Š. Urbanové ze 3. třídy


